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این روزها »بازپرس« پرونده های اقتصادی 
بالخص پرونده برنج های فاسد را در تلویزیون 
دنبال می کند و این ماجرای پلیسی - اکشن 
مخاطبان بسیاری را به خود جذب کرده  است. سریال »بازپرس« 
به کارگردانی احمد معظمی، تهیه کنندگی محمدرضا شفیعی 
و نویسندگی حسین تراب نژاد با مشارکت مرکز رسانه ای قوه 
قضائیه و با حضور بازیگرانی همچون مهدی فخیم زاده، محسن 
قصابیان، فرهاد قائمیان، سیدجواد هاشمی، شهروز دل افکار، 
سوگل طهماسبی و فریبا متخصص روانه آنتن شبکه یک سیما 
شده است. درادامه گفت وگویی با عوامل سریال »بازپرس« را 

می خوانید.

مهدی فخیم زاده:
نقش هدایت برایم چالش برانگیز بود

به نظر نقشتان در سریال بازپرس متفاوت از کارهای قبلی 
شما بوده است.

آقای احمد معظمی که قبلا شاگرد من در آموزشگاه سمندریان بود 
را می شناختم و در کنار آن با آقای تراب نژاد هم آشنا بودم و همین باعث 
شــد این نقش را قبول کنم و به کارگردان اعتماد کردم. پیش تر هم با 
برادر معظمی فیلم »تکیه بر باد« را کار کرده بودم. حرف تراب نژاد برایم 
حجت بود و برای همین وقتی گفت به معظمی اعتماد کنم این کار را 
کردم و وقتی سر کار معظمی را دیدم دیگر آن شاگرد قبل نبود و برای 
همین خیلی راحت بازی کردم. تشخیص دادم رل هدایت جای کار دارد 
و از من دور است و برای همین سعی کردم خودم را به نقش نزدیک کنم، 
چون بیشتر نقش برون گرا بازی کرده بودم و فقط یکبار نقش یک آدم 
درونگرا را ایفا کردم آن هم در فیلم »آذر شهدخت و دیگران« بود؛ اما این 
نقش هدایت بسیار سخت تر بود. در ادامه سعی کردم ایده هایی را بدهم 
تا به نقش نزدیک شوم و حتی عمل کیسه صفرا داشتم و بابت همین وزن 
کم کردم و این را هم من غنیمت شمردم و آن وزن را با رژیم نگه داشتم 

تا هدایت را به عنوان آدمی تکیده و زحمت کش بازی کنم. 
از بازتاب رسانه ای این سریال مشخص است که »بازپرس« 
با اقبال روبه رو شده است خود شما از نقش تان راضی هستید؟ 
آن موقع که این نقش را انتخاب کردید فکر می کردید این قدر 

به دل بنشیند؟
 من درباره رلهــا نمی توانم پیش بینی کنم و فقــط آنطور که فکر 
می کنم درست اســت کار می کنم و فقط تلاش می کنم و نتیجه را به 
مردم می سپارم. فیلم را برای مخاطب عام و جهت ارتباط گیری با آنها 
انجام می دهم. قصدم این است اما معلوم نیست بتوانم از پس همین کار 
بر بیایم. برای هدایت دیدم اگر تلاش کنــم و ظاهر نقش را در بیاورم 
می توانم احتمالا خوب پیش ببرم. اما بعــد از چند روز کار با اعتماد به 
آقای معظمی تلاش کردم کار را پیش ببرم و این را می دانستم که تصور 
تماشاگر از نقشم چیز دیگری است اما ما نسلی هستیم که به بازی بیشتر 
توجه داریم تا جواب آن و به این خاطر که نقش برایم چالش برانگیز بود 
و از نقش خوشم می آمد آن را پذیرفتم و بازی کردم و الحمدالله ظاهرا 

برخورد تماشاچی خوب بود.
خاطره خاصی از بازی در سریال »بازپرس« دارید؟

 کار خیلی بی دردســر و بی حاشــیه پیش رفت چون تهیه کننده 
حرفه ای بود. بزرگترین چیزی که برای خودم درس بود احمد از روز اول 
تا روز آخر همان طور مثل روز اول بود و تا آخرین پلان همه چیز همانطور 

پیش رفت و خوبی کار احمد همین انرژی خوب و تلاش او بود. 
پس از کار راضی هستید؟ 

بله الان می توانم بگویم راضی هستم و اگر احمد برایم کاری پیشنهاد 
بدهد حتما بازی می کنم.

آیا در آینده کار جدیدی از مهدی فخیم زاده می بینیم؟
در دو سال اخیر یک سناریو برای نمایش خانگی نوشته ام که سوژه ای 
پر تحرک دارد. البته هنوز تمام نشــده و یک سناریوی سینمایی هم 
نوشته ام که می خواهم خودم بســازم. در کارها طنزی وجود دارد که 
فکر می کنم جذاب می شوند و البته خیلی به تهیه کننده ارتباط دارد. 

امیدوارم تهیه کننده خوبی پای کار بیاید. 

احمد معظمی کارگردان:
کار در تلویزیون برایم مقدس است

با توجه به ســابقه  طولانی کــه در کارگردانی مجموعه 
تلویزیونی دارید، از نظر خودتان کارگردانی برای قاب رسانه 

ملی چه تفاوتی با قاب های رسانه دیگر دارد؟
زندگی هنری خود را از سن 1۷ سالگی با دستیار کارگردانی شروع 
کردم و با کارگردانان مطرحی که در آن سال ها سریال ساز بودند کار 
کردم و تجربیات خیلی زیادی در حوزه نمایش به دست آوردم. به دلیل 

اینکه ورودی خود هنرستان صدا و سیما بودم به خوبی درک  می کردم 
که قاب جادویی تلویزیون، جایی اســت که مخاطب بسیاری را در بر 
می گیرد. یک سری از افراد می گویند تلویزیون نمی بینیم و حتی از هم 
صنفی ها نیز این حرف را می شنوم ولی من می خواهم بگویم اتفاقا آن ها 
می بینند و با دقت هم می بینند و عینا الگوبرداری می کنند. این نکات را 
دیده ام که بازگو می کنم و به جرات می توان گفت از تلویزیون جمهوری 
اسلامی ایران الگوبرداری های زیادی می شود. فرق رسانه ملی این است 
که شما با مخاطب میلیونی طرف هستید و چه بهتر که اثری که برای 
مخاطب ساخته می شود با کل کشور مواجه شود و حتی افرادی که خارج 
از ایران زندگی می کنند هم گاهی کارها را می بینند. اصولا رسانه های 
خانگی هر چقدر هم پر بیننده باشــند مخاطبانش بالای سه میلیون 
نمی شود اما کمترین بیننده کارهای تلویزیونی ۵0 میلیون نفر هستند و 
چه چیزی از این بهتر که یک اثر هنری مخاطب داشته باشد. رسانه ملی 
ارزشی برای من دارد که در واقع باعث می شود یادم بماند برای رسانه ای 
کار می ســازم که خیلی از بزرگان حرفه ما که شاید الان در تلویزیون 
نباشند ولی با تلویزیون معروف شدند هم آثارم را می بینند. رسانه ملی 
اصالت و برای من ارزش دارد. می دانم خیلی از بزرگان با تلویزیون شروع 
کردند و در تلویزیون شناخته و معروف شدند برخی از دوستان بی انصاف 
هستند و مسیری که تلویزیون برای خیلی از هنرمندان بزرگ مان چه 
کارگردان، تهیه کنندگان و چه بازیگران داشته را نمی بینند. تلویزیون 
جای مقدسی برای من است برای همین سعی کردم کارهای ارزشمند 

بسازم و پخش کارم از تلویزیون هنوز هم برایم احساس غرور می آورد.
حتما از سوی شبکه های نمایش خانگی نیز پیشنهاداتی 

داشته اید، درست است؟
همیشه می گویم رقابت خوب است اما باید رفاقت در کنار آن باشد. 
در رسانه های خانگی پیشنهاداتی داشتم اما بستر مناسب و فیلمنامه 
خوب ندیدم. به عنوان کارگردانی که 2۵ سال است برای تلویزیون کار 
می سازم حس غرور دارم که اثرم از تلویزیون پخش شود. چه چیزی از 
این ارزشمندتر است که با مخاطبانت حتی در دورترین شهرستان ها 
هم ارتباط داشته باشید و هیچ چیزی از این برای هنرمند زیباتر نیست 
که اثرش دیده شود و مورد تشویق قرار بگیرد، اما یک سری از کارها در 
رسانه های خانگی یک مقدار عجولانه ساخته می شود و ماندگاری ندارد. 
برای من تلویزیون خانه امن است و جایگاه بالا دارد و این علاقه مندی از 
درونم می آید و همیشه برای کار در تلویزیون مشتاق تر از پیش می شوم.

مهمترین نیاز رسانه ملی را چه می دانید؟
اصولا تلویزیون باید سعی کند که از نیروهای جوان استفاده کند و باید 
بداند که استعدادهای جوان به جعبه جادویی خون تازه تزیق می کنند، 
اما نباید هیچ وقت پیشکسوت هایی را که در تلویزیون کارهای زیادی 
ساخته اندرا از یاد ببرند و باید کارها در شان  آن ها نوشته و پیشنهاد شود. 
به نظر خود من اصولا سریال سازی چه از لحاظ ساختار اثر و چه از لحاظ 
پیش تولید و نگارش یک فیلمنامه کار بسیار سخت و پیچیده ای است 
که به تجربه احتیاج دارد. کارهــای تلویزیونی مثل پرورش و آموزش  
جوان هایی که تازه در حوزه کارگردانی سریال ورود می کنند، نیاز به 
فرمول و فوت و فن دارد. اصولا باید تلویزیون مدیریتی داشته باشد که 
خون تازه تزریق کند اما باید کارهایی را به جوان ها واگذار کنند تا آن ها 

به خوبی بتوانند تجربه کسب کنند.
با تجربه می توانی ضریب خطاهایت را کم کنی چرا که اگر کارگردان 
باشی و همه بخش های تولید را بلد نباشی نمی توانی کارگردان خوبی 
باشی. معتقدم آرام آرام باید نیروهای جوان را به صداوسیما تزریق کرد 

و مهمترین کار نوشتن متن خوب و پرمغز است.
صحبت پایانی...

جا دارد از مدیریت سیما فیلم و شبکه یک و معاونت سیما و موسسه 
وصف صبا و همه افرادی که در این شرایط کمک کردند برای ساخت 
»بازپرس« یاد کنم. این سریال کاری سرشار از لوکیشن های متفاوت 
بود و امیدوارم بتوانیم فصل دو آن را بزودی بسازیم. باید یک مقدار از 
دستمزدهای عوامل پشت دوربین را درســت کرد و به نظرم همیشه 
الویت باید عوامل باشند و امیدوارم برآوردها کمی منصفانه تر و مطابق 

با شرایط روز جامعه باشد.

حسین تراب نژاد نویسنده:
ورود قوه قضاییه به صنعت سینما و تلویزیون با »بازپرس«

درباره شــکل گیری ایده اصلی و فرآیند نگارش فیلمنامه 
سریال تلویزیونی »بازپرس« توضیح دهید.

حدود دو سال پیش محمدرضا شــفیعی تهیه کننده این سریال 
قرار گذاشت تا با محوریت شــخصیت  بازپرس، سریالی تولید شود. از 
ابتدا سوژه مشخصی سفارش داده نشــده بود و از این جهت، دست ما 
باز بود. به همین منظور ما با همکاری مرکز رسانه قوه قضاییه با تعدادی 
از بازپرسانی که در حوزه های مختلف فعالیت می کردند، به گفت وگو 

گفت و گوی صبا با عوامل سریال بازپرس

واکاوی شخصیت هایی که ظلم می کنند 
گفت و گو

پگاه زارعی


